
 

 ســرویس سیاسی - احمد وحیدی گفت: 
تنها کاری که می توانستیم بکنیم این بود که کارتی 
به افراد مجهول التابعه داده شــود تا فعلا امورات 

طبیعی آن ها اداره شود.
وزیر کشــور در حاشیه مجلس ترحیم آیت 
الله ناصــری پیرامون صــدور کارت برای افراد 

مجهول التابعه گفت: کســانی در کشور مجهول 
التابعه هســتند که یعنی معلوم نیســت تبعه کجا 
هســتند و تنها کاری که می توانستیم برای آن ها 
انجام دهیم این بود که کارتی به آن ها داده شــود 
تا پیش از شناســایی تابعیت آن ها فعلا امورات 

طبیعی خود را اداره کنند.

احمد وحیدی در ادامه تاکید داشت: فرآیند 
بررســی این افراد شــروع شــده، البته این افراد 
ســاکن چند منطقه محدود در اســتان هایی مثل 
سیســتان و بلوچستان هستند که  مجهول التابعه 
 هستند؛ این افراد پس از بررسی می توانند تابعیت 

بگیرند.

وزیر کشور:

افراد مجهول التابعه کارت موقت می گیرند تا تابعیت آن ها 
مشخص شود

7 سیاسی

هزینه ۷۰۰۰ میلیارد تومانیِ تشکیل وزارت 
جدید بازرگانی؛ فرجامِ ۱۰ سال ماجراجویی

ســرویس سیاســی- با وجود زمزمه های 
چندین باره تشکیل وزارت بازرگانی، طی هفته ها 
و روزهای اخیر، به ویژه از سوی برخی نمایندگان 
مجلس، هنوز نه دولت، در این خصوص »لایحه« 
داده و نه مجلس، »طرح«. ظاهراً بهارستان نشینان 
و پاستورنشینان، هیچ کدام حاضر نیستند تبعات 
این موضوع را بپذیرند و هریک توپ را به زمین 
دیگــری می اندازند! با این حال، نظرات متفاوتی 
درباره هزینه - فایده تشــکیل وزارت بازرگانی 
وجــود دارد. برخی ادغــام را در جهت منفعت 
اقتصادی کشــور می دانند و برخی دیگر، تفکیک 

را راهکار بهبود وضعیت بازار معرفی می کنند.
ماجراجویی ۱۱ ساله: تیر ۱۳۹۰ تا تیر 

۱۴۰۱
هرچند وزارتخانه های صنعت و بازرگانی، 
قبــل از دهه ۱۳۹۰ تفکیک بودند و درخواســت 
ادغــام، با مخالفت نماینــدگان مجلس آن زمان 
مواجه شــده بود اما بالاخره تیرمــاه ۱۳۹۰، در 
دولت دهم، وزارتخانه های بازرگانی و صنعت، 
با هدف کوچک ســازی دولت، ادغام و وزارت 
صمت تشکیل شــد. با این وجود، طی یک دهه 
گذشته، خصوصاً سال های اخیر، موضوع تفکیک 
و تشــکیل وزارت بازرگانی، با هدف بازدهی و 
بهره وری بیشــتر بازار داخلی و تجارت خارجی 
مطرح شــد. به گفته ابوالفضل ابوترابی، نماینده 
نجف آباد، دولت دوازدهم به واســطه نمایندگان 
همســو در مجلس، سه بار طرح تفکیک وزارت 
صمت را مطرح کرد و آقای روحانی هم در جلسه 
دولت و مجلس، بر تفکیک تاکید کرد اما با اقبال 

نمایندگان روبه رو نشد.
اکنون بعد از گذشــت ۱۱ ســال، این بار در 
تیرمــاه ۱۴۰۱، موضوع تفکیــک وزارتخانه در 
دســتور کار دولت و مجلس قــرار گرفت اما نه 
تفکیک به نتیجه رسیده و نه استیضاح وزیر صمت 
که مجلس، اوایل تیرماه، به وی مهلت دوماهه داد 
تــا وضعیت این وزارتخانه را سروســامان دهد. 
این در حالی اســت که همزمان با هفته دولت، از 
اوایل شهریورماه، بار دیگر فشارهای نمایندگان 
بر دولت دربــاره تعیین تکلیف ادغام یا تفکیک 
کــه با برکناری یا ابقای وزیر صمت گره خورده، 

شدت یافته است.
ساماندهی صادرات و واردات

در همین رابطه، حســن لطفی، نماینده رزن 
از موافقــان تفکیک وزارت صمت و تشــکیل 
وزارت بازرگانــی با بیان اینکه »خاطره و تجربه 
خوبی« از وجــود وزارت بازرگانی دارد، تجربه 
خود را این گونه تشریح می کند: »زمانی که بخش 
بازرگانی کشور، با عنوان وزارت بازرگانی فعال 
بود، واردات و صادرات و اساساً تراز مالی، روشن 
بود؛ یعنی یک وزیر، متولی اعلام وضعیت تولید 

و میزان نیاز کشور به واردات بود.«
ســخنگوی کمیســیون اجتماعی مجلس، 
با انتقاد از وضعیــت کنونی در حوزه صادرات، 
واردات و موازی کاری ناشــی از ادغام صنعت و 
تجارت ادامه می دهد: »اکنون در حوزه صادرات 
و واردات، اینکــه تولیــد داخل، چگونه اســت 
و اینکــه نیازمنــد واردات چه اقلامی هســتیم، 
چنــد وزارتخانه درگیر هســتند. در این زمینه، 
هــم غیرتخصصــی عمل می کنیم و هم شــاهد 

موازی کاری هستیم.«
لطفی با تشبیه کشــور به مثابه یک خانواده 
معتقد اســت با مدیریت اصولی و ساده، می توان 
متوجه میزان مصرف خانواده شد و همین کار باید 
برای جمعیت ۸۵ میلیونی کشــور انجام شود اما 
آمار درستی از میزان اقلام مصرفی جامعه نداریم. 
وی از اظهــارات خود این گونه نتیجه می گیرد که 
اگر وزارت بازرگانی داشــته باشیم، کارشناسان 
خبره در این وزارتخانــه، می توانند آمار و ارقام 
واقعی کشــور دربــاره واردات و صــادرات را 
مشخص کنند و پیرو آن، برنامه ریزی مناسب در 

کشور صورت می گیرد.
ایــن نماینده مجلس در واکنش به اظهارات 
ســخنگوی دولت مبنی بر اینکه تشکیل وزارت 
بازرگانــی، »طرح« مجلس اســت، بــا انتقاد از 

ایــن موضوع، می گویــد: »به نظر مــن، دولت 
درخصوص تشکیل وزارت بازرگانی، می خواهد 
توپ را به زمین مجلس بیندازد.« به گفته وی، اگر 
دولت به این نتیجه رســیده که وزارت بازرگانی 
تشکیل شود، باید لایحه آن را به مجلس بفرستد 
تا با تصویب احتمالی آن، ســریع تر شاهد تنظیم 
بازار باشــیم. این اظهارات سخنگوی کمیسیون 
اجتماعی مجلس، موید این ادعاست که مجلس 
نیــز به دلیــل عدم اطمینــان از تبعات حاصل از 
تفکیک، اصرار دارد دولت، لایحه تشکیل وزارت 
بازرگانی را بدهــد تا اگر در این زمینه، موفقیتی 
حاصل نشد، خود را از این قضیه مبرا بداند و آن 

را به دولت حواله دهد.
هزینه ۷۰۰۰ میلیاردی و اتلاف زمان 

یک ساله
از طــرف دیگر، نماینده نجف آباد برخلاف 
نماینــده رزن، مخالف تفکیــک وزارت صمت 
و تشــکیل وزارت بازرگانی اســت. ابوالفضل 
ابوترابــی، در گفت وگو با مهــر می گوید: »چند 
ســال پیش، ادغام صورت گرفــت و به تبع آن، 
ســاختمان های وزارتخانــه، کارمنــدان و تمام 
قسمت ها با هم ادغام شدند و اکنون، بازگشت به 

عقب و تفکیک را کارِ سختی می دانم.«
وی درباره مصداق بازگشــت به عقب طرح 
تفکیک خاطرنشــان می کند: »پس از کلی بحث 
و بررســی، قانون انتزاع در مجلس تصویب و بر 
اســاس آن، مقرر شد امور مربوط به کشاورزی، 
از وزارت صمــت به وزارت جهادکشــاورزی 
منتقل شــود. حال، اگر وزارت بازرگانی تشکیل 
شود، تکلیف قانونی که به سختی تصویب شده، 
چیست؟ این کارها، بازگشت به قبل و هدر دادن 

انرژی است.«
عضو کمیســیون امــور داخلی کشــور و 
شــوراها، همچنین با اشــاره به زمان بر بودن این 
اقــدام تصریح می کند: »اگر قرار باشــد تفکیک 
انجام شــود، نیاز به پنج ســال زمــان دارد و این 
کار، به معنای معطل کردن مردم اســت. با اجرای 
تفکیــک، اگر مــردم بــه ادارات وزارت صمت 
خصوصاً در شهرســتان که تشکیلات آن در یک 
ساختمان تعریف شــده، مراجعه کنند، احتمالاً 
به آنها می گویند فعلًا محل ســاختمان مشخص 
نیست یا هنوز حکم رئیس صادر نشده یا معاونان 
تعیین نشده اند!«ابوترابی، هزینه بر بودن تفکیک 
را از دیگر دلایل مخالفت خود با تشکیل وزارت 
بازرگانی می داند و معتقد اســت بــار مالی این 
تفکیک، ۷,۰۰۰ میلیارد تومان است. به گفته وی، 
در شرایط تحریم و وضعیت دشوار اقتصادی، این 
تفکیک که قرار است تأثیرات آن چند سال دیگر 
مشخص شود به درد کشور نمی خورد. اظهارات 
این نماینده مجلس در حالی است که اخیراً هادی 
طحان نظیف، سخنگوی شورای نگهبان در یک 
نشست خبری، درباره تفکیک و تشکیل وزارت 

بازرگانی تاکید کرده بود: »دولت های دوازدهم و 
سیزدهم، مشــکلی با تأمین بار مالی نداشتند.« و 
گفته بود: »اینکــه طرح یا لایحه تفکیک وزارت 
صمــت و تشــکیل وزارت بازرگانی در مجلس 
رســیدگی شود، موضوعی اســت که مجلس و 

دولت باید درباره آن تصمیم بگیرند.«
تفکیک، بهانه است، بقای وزیر صمت، 

نشانه!
ایــن نماینده مجلس با طرح این ســوال که 
هر هفت ســال یک بار، شــاهد ادغام یا تفکیک 
وزارتخانه هــا بوده ایــم و تا کی بایــد این روند 
نامناســب را ادامه داد؟ راهــکار حل معضلات 
حوزه بازرگانی را »اقدامات ساختاری« می داند. 
وی برخــلاف نماینده رزن کــه خاطره و تجربه 
خوشــی از دوران تشــکیل وزارت بازرگانــی 
داشــته، این ســوال را مطرح می کنــد: »مگر در 
گذشــته، وزارت بازرگانی جــدا نبوده، پس چه 
عاملی باعث شد ادغام صورت گیرد؟« و خودش 
پاســخ می دهد: »همین کافی است نتیجه بگیریم 
تشــکیل وزارت بازرگانی در آن زمان هم کارایی 
نداشته است.« ابوترابی با اشاره به اینکه چاره کار، 
تفکیک نیست، معتقد است اگر مدیریت هوشمند 
و الکترونیک را فعال، نظارت سیستمی را دقیق و 
سامانه های خود را راه اندازی و به روز کنیم، مسیر 
کنترل بازار درست می شود. به گفته وی، هرچند 
برخــی می گویند به دلیل به هــم خوردن تنظیم 
بازار، وزارت بازرگانی نیاز است اما بنده معتقدم 
تنظیم بازار و ثبات قیمت ها، مستلزم تشکیل این 
وزارتخانه نیست. این نماینده مجلس بر این باور 
اســت که »روحانی و رئیسی، هر دو برای بقای 

وزرای صمت، به دنبال تفکیک رفتند.«
مهدی عســگری عضو کمیسیون صنایع و 
معادن نیز از جمله کســانی است که معتقد است 
تشــکیل وزارتخانه جدید ایجاد »هزینه اضافه« 
اســت. به گفته وی، با توجه بــه انجام جراحی 
اقتصادی، تغییر ساختار وزارت صمت و تفکیک 
آن در اســتان ها، حداقل یک سال طول می کشد و 

در حین جراحی، نمی توان تیم را عوض کرد.
هزینه فراتر از فایده

اظهارات موافقان و مخالفانِ تفکیک وزارت 
صمــت و تشــکیل وزارت بازرگانــی، تجربه 
دهه های گذشــته و بررسی شــرایط اقتصادی 
کنونی نشــان می دهد احیای وزارت بازرگانی، 
بسیار هزینه بر و زمان بر است. همچنین اظهاراتِ 
بیشــتر اعضای کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
به عنوان کمیســیون تخصصی در این حوزه، طی 
ماه های گذشته در رســانه ها، بیانگر مخالفت با 
تفکیک اســت. به اعتقاد کارشناســان و منتقدان 
تفکیک، مشکلات تنظیم بازار، ریشه ای و ناشی 
از تصمیمات مدیریتی اســت و در حال حاضر، 
هزینه تشکیل وزارتخانه جدید از فایده اش بیشتر 

است.

با وجود زمزمه های چندین باره تشکیل وزارت بازرگانی، به ویژه از سوی برخی نمایندگان مجلس اما هنوز نه دولت و مجلس طرح
 ولایحه ای برای آن نداده اند.

 سرویس سیاسی - بیژن مقدم گفت: 
پرسش من این است که اگر قرار بود آقای 
زاهدی وفا به عنوان وزیر کار معرفی شوند، 
چرا بعد از ســه ماه و وقتی که دیگر مهلت 
قانونی دولت برای ارائه وزیر پیشنهادی در 

حال اتمام است، این کار انجام شد؟
رئیس جمهور وزیر پیشنهادی کار را 
معرفی کرد تا شاید بعد از سه ماه بی وزیری 
وزارت کار، این وزارتخانه مهم دارای وزیر 
شــود.بیژن مقدم، فعال و تحلیلگر مسائل 
سیاسی، درباره این موضوع گفت: »پرسش 
من این است که اگر قرار بود آقای زاهدی وفا به عنوان وزیر کار معرفی شوند، چرا 
بعد از سه ماه و وقتی که دیگر مهلت قانونی دولت برای ارائه وزیر پیشنهادی در حال 
اتمام است، این کار انجام شد؟ چرا دقیقه۹۰؟ اما مسئله دیگر آن است که هنوز درباره 
وزیر قبلی کار سوالات بی پاسخی وجود دارد که دولت به آنها پاسخ نداده است. 
اینکه دقیقا چرا استعفا داد یا چرا مجبور به استعفا شد؟ آیا عملکرد ضعیفی داشت به 
این دلیل باید استعفا می داد؟ یا آنکه وزارتخانه مهمی چون کار برای او بزرگ بود؟ 
دلیلش چه بود؟« او ادامه داد: »حالا فرض کنیم وزیر قبلی ناتوان از اداره محوله بود 
و اکنون آقای زاهدی وفا آمده است تا کارها به خوبی مدیریت کند. دولت باید در 
مقابل نمایندگان مجلس این برتری را ثابت کند و باید ثابت کند که واقعا دارای همان 
ویژگی ها و تعابیری است که آقای رئیس جمهور درباره این فرد مطرح کرده است«.

این تحلیلگر مسائل سیاسی همچنین بیان کرد: »نمایندگان باید با دقت کامل  
بدون هرگونه ملاحظه شایستگی آقای زاهدی فا را بررسی کند و در صورت عدم 
رأی اعتمــاد دولت باید فرد دیگری را پیشــنهاد دهد«.مقدم در پایان گفت: »من 
شناخت زیادی از آقای زاهدی وفا ندارم. دولت می گوید جریان جدیدی از مدیریت 
را معرفی کرده ام و از این شرایط با عنوان جوانگرایی یاد می کند و نمی خواهد دنبال 
افراد سن وسال دار که شاید انگیزه لازم را نداشته باشند، برود. به هر حال این نوع 

نگاه دولت است و باید دید چه قدر می تواند موافق باشد«.

 ســرویس سیاسی - رئیس کمیته 
دفاعی کمیســیون امنیــت ملی مجلس 
اصلاحات احتمالی قانون خدمت وظیفه 
عمومی که در این کمیته در حال تدوین 

و بررسی است را تشریح کرد.
از ابتــدای آغاز بــه مجلس دوره 
یازدهــم مجلــس شــورای اســلامی 
زمزمه هایــی مبنــی بر تــلاش مجلس 
انقلابی برای ایجــاد برخی اصلاحات 
در قانون خدمت وظیفه عمومی شــنیده 

می شد.
البته تلاش هــا و پیگیری های نمایندگان مجلــس منجر به رقم خوردن 
اتفاقات مثبتی از جمله افزایش میزان حقوق پرداختی به سربازان شده است. بر 
اساس ماده ۴۹ و ۵۰ قانون خدمت وظیفه عمومی حقوق سربازان باید حداقل 
۶۰ درصد و حداکثر ۹۰ درصد حداقل حقوق دریافتی کارکنان نیروهای مسلح 
باشــد، امری که تا پیش از این به علت کمبود منابع از ســوی ستادکل نیروهای 
مســلح اجرایی نمی شد اما از آغاز سال جاری با در نظر گرفتن منابع مورد نیاز 

از سوی نمایندگان در قانون بودجه، محقق شد.
با این حال یکی از موضوعات مورد بحث در حوزه سربازی عدم حضور 
و معرفی گروهی از مشمولان برای انجام خدمت سربازی است، این گروه که 
جمعیتــی قریب به ۳ میلیون نفــر دارند با محدودیت هایی از جمله ممنوعیت 
ادامه تحصیل، ممنوعیت دریافت تسهیلات بانکی، محدودیت هایی در حوزه 

اشتغال و محدودیتهای دیگر در سایر حوزه ها مواجه هستند.
همین محدودیت ها انگیزه ای شد تا گروهی از نمایندگان مجلس با ارائه 
طرح هایی تلاش کنند تا راهی برای تعیین تکلیف و گره گشایی از این جمعیت 

مشمولان غایب باز شود.
در همین زمینه و به منظور پیگیری سرنوشــت این طرح ها گفت وگو 
با ســید علی آقازاده رئیس کمیته دفاعی کمیســیون امنیت ملی و سیاست 

خارجی مجلس شورای اسلامی را می خوانید: 
با توجه به اینکه شــما ریس کمیته دفاعی کمیســیون امنیت 
ملی هســتید و تمامی طرح ها و موضوعــات درخصوص اصلاح 
قانون ســربازی به این کمیته ارجاع می شود، سرنوشت مباحثی 
که درباره اصلاحات و تغییرات در حوزه سربازی شنیده می شود 

تا الان به کجا رسیده است؟ 
بحث نظام وظیفه اکنون مدت هاســت کــه از جانب دولت و مجلس در 
حال پیگیری اســت، با توجه به اینکه ســتادکل نیروهای مسلح و خود مجلس 
با یک حساسیت خاصی نسبت به مساله امنیت کشور، خود موضوع سربازی 
و ســربازان عزیز این مســاله را پیگیری می کردند، الحمدلله به یک ســری از 

جمع بندی ها رسیدند.
البته مســاله نظام وظیفه تکلیفش مشخص بود و هست، الان ما تقریبا در 

مرحله نهایی اصلاح قانون هستیم.
یکی از موضوعات مهم بحث حقوق ســربازان عزیز بود که مدنظر قرار 
دارد و باید پیگیری شود که البته طی همین دو سال اخیر بودجه خوبی تخصیص 
پیدا کرده و شــاهد افزایش مناســبی در حقوق سربازان هستیم. موضوع دیگر 
بحث حفظ شــأن و کرامت و نحوه به کارگیری ســربازان است، مساله دیگر 
تقســیم جغرافیایی ســربازان با توجه به اینکه از سراســر کشور بوده و بعضا 
متاهل هســتند، بود. به هر حال نگاه خدمات رســانی به سربازان مورد توجه 

بوده و هست.
یکی از مباحث مهم مســاله خدمات بعد از خدمت سربازی مانند اشتغال 
است که آموزش های فنی و حرفه ای در طول زمان خدمت برقرار شده تا بعد 
از خدمت ســربازی، ســربازان ما حداقل یک حرفه مناسب را جهت اشتغال 

آموخته باشند.
این ها مسائلی بود که در کمیته و کمیسیون با مشورت همه دوستان مورد 
توجه قرار گرفت و ان شــاءالله در آینده نزدیک این مساله در صحن کمیسیون 

مطرح می شود و مراحل نهایی را طی خواهد کرد تا به صحن ارجاع شود.
برخی شــنیده ها حکایت از این دارد که اصلاحاتی از ســوی 
ســتادکل نیروهای مسلح مطرح شده اســت که منجر به افزایش 
سختگیری نسبت به مشمولان غایب می شود، از جمله اینکه افتتاح 

حساب بانکی هم برای مشمولان غایب با مانع مواجه خواهد شد.
البتــه در اصلاح این بحث ســختگیری ها نبود بلکه تاکید بر یکســری 
مســائل دیگر است همانطور که اشاره کردم، برخی خدمات و تسهیلات ویژه 
برای ســربازان در نظر گرفته می شود، مانند بحث تقسیم جغرافیایی، حقوق، 

به کار گیری ها، آموزش برای اشتغال و... 
خب قطعا به دلیل اهمیت و جایگاهی که مســاله خدمت سربازی دارد و 
همواره هم این رویه بوده است، در صورت غیبت مشمولان )غیرموجه( و عدم 
معرفی به موقع قطعا برخی محدویت ها وجود دارد که در حوزه های اقتصادی 

یا بحث اشتغال می تواند باشد. این ها الان مطرح است و پیشنهاد شده اند.
در حال حاضر یک ســری محدودیت ها برای مشــمولان غایب 
وجــود دارد. می دانیم که این ها چیســت، مواردی اعم از ممنوعیت 
ادامــه تحصیل، ممنوعیت خروج از کشــور، محدویت ها در حوزه 
اشتغال و همینطور محدویت ها در حوزه اقتصادی مانند تسهیلات 
بانکی و دریافت پروانه کسب و ...، سوال این است که آیا دایره این 
محدودیت ها در اصلاحات جدید در حال گسترش و افزایش است؟

خیر، چیز جدیدی نیســت بلکه بعضی مباحث ویرایش شده یا جا به جا 
شــده اند، ولی قطعا محدویت ها برای مشــمولان غایب وجود دارد از جمله 

فعالیت های اقتصادی و بحث اشتغال.
افتتاح حساب بانکی مشمول این محدویت ها می شود؟

بله، افتتاح حساب بانکی و این ها هست.
بــا توجه بــه اینکه یک جمعیت نزدیک بــه ۳ میلیون نفری از 
مشــمولان غایب در کشــور داریم که این ها اگر همسر و فرزند هم 
داشته باشــند جمعیتی حدود حداقل ۷-۸ میلیون نفر می شوند که 
از این سختگیری ها متاثرند، ستادکل نیروهای مسلح و مجلس چه 

راهکاری می تواند برای این جمعیت در نظر بگیرد؟
در اصلاحات جدید قانون ]خدمت وظیفه عمومی[ پیش بینی شده است 
که کسانی که متقاضی معافیت از خدمت سربازی باشند، در صورت »مازاد بر 
نیاز« بودن، نیروهای مسلح این اختیار را دارند که بخواهند کسانی که مشمول 
این معافیت می شوند را مورد معافیت قرار دهند از جمله مشمولان متاهل چه 
اینکه غایب باشند یا نباشند، در هر دو صورت این تسهیلات برای این عزیزان 
مشخص شده اســت. البته مشمولان غایب که متاهل هستند بعد از دوره های 

آموزش می توانند در اولویت درخواست معافیت قرار گیرند.
یعنی اگر نیروهای مســلح نیازش را با سربازان مجرد تامین 

کند، می تواند به متاهل های مازاد بر نیاز معافیت بدهد؟ 
مجــرد و متاهل فرقی ندارد، ما ســربازان متاهل زیــادی داریم که دارند 
خدمت انجام می دهند. در میان غایبان هم مشمولان متاهل و غیرمتاهل داریم. 
در هر دو گروه اگر درخواســت کنند، نیروهای مسلح ارزیابی و پیگیری  هایی 
انجام می دهد و در نتیجه ممکن اســت بتوانند معاف شوند، در مجموع مساله 

معافیت این دوستان به خصوص مشمولان متاهل مورد توجه است.
بررسی این اصلاحات چه زمانی تمام می شود تا به کمیسیون 

و صحن بیاید؟ 
در آینده نزدیک و به احتمال زیاد پاییز امسال تعیین تکلیف می شود.

 ســرویس سیاسی - رئیس کمیته 
تربیت بدنی مجلس شــورای اســلامی 
گفت: مجلس شــورای اسلامی به عنوان 
نهاد نظارتی پرونده مهدی تاج را تا به ثمر 

نشستن رها نخواهد کرد.
احمد راســتینه، رئیس کمیته تربیت 
بدنی مجلس شــورای اســلامی درباره 
ریاســت مهدی تاج در فدراسیون فوتبال 
گفت: ۲ مســیر روشــن و شفاف قانونی 
وجود دارد. یک مسیر این است که احکام 
پرونده های تاج صادر شــود و براســاس 
قانون طبق آنچه که رئیس فیفا )ســپ بلاتر( مجبور به برکناری شــد دست کم 
با صدور احکام قضایی اگر علیه تاج نیز رای صادر شــود طبق قانون باید عزل و 
برکنار شود. او ادامه داد: دست کم در کمیسیون اصل ۹۰ مجلس شورای اسلامی 
طبق آنچه ما بررسی کردیم و ریاست کمیسیون یعنی پژمانفر که معرف حضور 
ملت عزیز اعلام کرد اتفاق نظر داریم.  سه مسئله در مورد تاج غیر قابل اجتناب 
است. ابتدا ناکارآمدی مدیریتی و دیگری ترک فعلش در خصوص مباحث حقوقی 
پرونده، سومین موضوع نیز تضییع حقوق ملت و منافع ملی و آسیب زدن غرور به 
عزت ملی است. روی این اتفاقات در کمیسیون اصل ۹۰ به جمع بندی رسیدیم و 
نتیجه نیز به دستگاه قضایی ارجاع خواهد شد. او بیان کرد: وقتی رئیس کمیسیون 
اصل ۹۰ در جایگاه یک شــخصیت حقوقی که مســئولیتش در آیین نامه داخلی 
مجلس به عنوان دادگاه عالی رسیدگی به شکایات است نظر خود را صریح اعلام 
می کند حداقل وزارت ورزش و جوانان  باید متوجه می شد که باید در فرایند این 
اتفاقات این تذکرات را وارد بداند و به آن دقت کند، اما متاسفانه وزارت ورزش و 
جوانان  این دقت را نداشت. نکته دوم در مورد احکامی است که در پرونده  های 
مطروح قضایی وجود دارد. امروز هم نماینده دادستان آن را اعلام کرد و باید به این 
پرونده های رسیدگی و رأی آنها صادر شود.راستینه گفت:  در استعلام قوه قضاییه  
دیدم چندین پرونده به جلب  به دادرسی رسیدند. از لحاظ قضایی وقتی پرونده ای 
به این مرحله می رسد یعنی در مرحله بازپرسی احراز شده و محتمل است در رای  
دادگاه تایید شود یا نشود. احراز شدن جرم و رسیدگی پرونده به جلب به دادرسی 
مســئله مهمی است که دوســتان باید به آن دقت کنند. لذا اگر احکام قضایی نیز 
صادر شود هرکس در هر مقامی باشد مطابق قانون از جایگاهش عزل خواهد شد.

رئیس کمیته تربیت بدنی مجلس شورای اسلامی عنوان کرد: مسیر شفاف 
دوم مربوط به خود فدراسیون است. خود فدراسیون می تواند ورود کند و براساس 
مستندات و شواهد اساسنامه خودش و فیفا که در انتخابات فوتبال مان مخدوش 
شده تصمیمات لازم را بگیرند. راه دیگری هم وجود دارد که مهدی تاج به احترام 
ملت عزیزمان و با توجه به جریحه دار شدن افکار عمومی استعفا بدهد. این دیگر 
مســئولیت وی اســت. وقتی ما به عنوان نهاد نظارتی در مجلس شورای اسلامی 

پرونده را تا به ثمر نشستن رها نخواهیم کرد، قطعی است. 
او خاطرنشان کرد: وقتی مجلس و قوه قضاییه استعلام پرونده های تاج را برای 
وزارت ورزش و فدراسیون ارسال می کنند، این چه قدرت پشت صحنه ای است 
که بر قانون ارجحیت دارد؟! به همین دلیل وزیر ورزش را در کمیسیون اصل ۹۰ 

خواهیم خواست تا او پاسخگوی این اتفاقات باشد.

 سرویس سیاسی - عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی 
گفت: در صورت موافقت مجلس با تفکیک وزارت صمت، دولت باید حتماً دو 
وزیــر برای وزارت صنعــت و وزارت بازرگانی به مجلس معرفی کند. لطف الله 
سیاهکلی درباره تفکیک وزارت صمت، گفت: بنده موافق تفکیک وزارت صنعت، 
معدن و تجارت هســتم، چرا که دلیلی ندارد بخــش صنعت و بازرگانی در یک 
وزارتخانه تجمیع شود.وی اظهار داشت: بخش صنعت باید متمرکز بر تولید داخلی 
باشــد، اما ادغام بخش بازرگانی در صنعت، معدن باعث شــد که بخش صنعت 
روی موضوع تنظیم بازار متمرکز شــود و از بخش توجه به تولید بازبماند.عضو 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: در حال حاضر ما 
هم در بخش تولید و صنعت مشــکل داریم و هم در بخش تنظیم بازار مشکلات 
جدی وجود دارد. از آنجایی که حوزه بازرگانی برای وزارت صمت مشکلاتی را 
ایجاد کرده و باعث شــده است وزارت صمت درگیر مسائل بازرگانی باشد، باید 
دو وزارتخانه مجزا برای صنعت و بازرگانی تشکیل شود.سیاهکلی تاکید کرد: در 
صورتی که وزارت صنعت، معدن و تجارت تفکیک شــود، بخش صنعت روی 
مسائل مربوط به خودش متمرکز می شود و بخش بازرگانی هم به وظایفی چون 
تنظیم بازار، واردات و صادرات می پردازد. وی درباره جو عمومی مجلس نسبت به 
تفکیک وزارت صمت، گفت: دولت که با تفکیک وزارت صمت موافق است، اما 
نظرات نمایندگان مجلس شورای اسلامی نسبت به تفکیک وزارت صنعت، معدن 
و تجارت متفاوت است و این موضوع در مجلس هم موافقان و هم مخالفانی دارد. 
باید ببینیم نمایندگان در صحن مجلس چه تصمیمی درباره این موضوع می گیرند.

  مقدم  تحلیلگر مسائل سیاسی:

چرا دولت دقیقه 90 وزیر پیشنهادی خود
 را معرفی کرد؟

آقازاده عضوکمیسیون امنیت ملی مجلس تشریح کرد؛

از ممنوعیت افتتاح حساب برای غایبان 
تا معافیت برای داوطلبان متاهل

رئیس کمیته تربیت بدنی مجلس شورای اسلامی: 

مجلس شورای اسلامی پرونده تاج را رها 
نخواهد کرد

سیاهکلی عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس :

استیضاح »فاطمی امین« هنوز پابرجاست 

چهارشنبه 16 شهریور 1401 ، 10 صفر 1444 ، 7 سپتامبر 2022، شماره 4033، صفحه

پــس از کلــی بحث و بررســی، قانــون انتــزاع در مجلــس تصویب 
و بر اســاس آن، مقرر شــد امــور مربوط بــه کشــاورزی، از وزارت 
صمــت بــه وزارت جهادکشــاورزی منتقل شــود. حال، اگــر وزارت 
بازرگانی تشــکیل شــود، تکلیــف قانونــی که به ســختی تصویب 
شــده، چیســت؟ این کارها، بازگشــت به قبل و هدر دادن انرژی اســت


